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Píseň: EZ498 – Já bídný člověk, bídný hříšník, 1.-4. sloka + 
modlitba; Oddíl k výkladu: Mk 1, 38-45 

 
Milí, 
 
na posledním setkání jsme se věnovali oddílu o „uzdravení“ 

Petrovy tchýně. O uzdravování mnohých dalších v Kafarnaum. A o 
Ježíšově odchodu z této situace – kterou jinak dodnes církve, 
náboženská hnutí i sekty považují za ideální. Neboť svým 
mocnými činy si Ježíš vytvořil kruh věrných. A tak ideální 
příležitost k založení vlastního kultu. 

Ale místo, aby „kul železo, dokud bylo žhavé,“ Ježíš odešel. Od 
učedníků. Od uzdravených. Z Petrova domu. Z celého Kafarnaum 
(srv. dnešní oddíl!). Odešel na pusté místo. Aby se modlil. Protože 
ho lidé chápali špatně. Protože odmítal založit vlastní kult nebo 
hnutí. Protože Ježíše lidé neposlouchali. Ačkoli vyšel proto, aby 

kázal.  
Jak to vše stvrzuje také dnešní příběh. 
 
Malomocný 
Tak může nejprve dnešní příběh překvapit, protože léčitelem 

ani divotvůrcem Ježíš být nechtěl. Dokonce zakazoval lidem, aby o 
něm takto vyprávěli. A tak zakazoval takový základ, kořen, obsah 
lidské víry v Boha. Ačkoli i dnes, zejm. charismatické a 
evangelikální, církve činí také opak. 

A přesto, když se Ježíš setkává s malomocným, tak ho 
„uzdravuje!“ Zrazuje tedy Ježíš svou identitu a principy? 

Kdepak. Pozorné oko si přeci jen všimne, že centrem příběhu 
je něco jiného. 

Tak musíme nejprve pochopit, co se děje: Nejprve je to 
malomocný, kdo přichází za Ježíšem. Ne Ježíš za ním! 

Za druhé: Za „malomocenství“ nebyla považována jen dnešní 
diagnostika a definice lepry. Ale obecně mnoho kožních nemocí. A 
šlo o velmi závažný problém kultický, ačkoli zdravotní zase až tolik 
ne (srv. Lev 14). Lev 14 máme znát také proto, abychom 
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rozpoznali, že to co Ježíš „chce“ po očištěném malomocném, je 
přesně podle předpisů Tóry! („Nepřišel jsem Zákon zrušit, nýbrž 
naplnit!“) 

A ještě podstatněji: Nejen, že malomocný člověk trpěl velmi 
nepříjemnou a škaredou nemocí – navíc byl vyloučen 
z bohoslužebného, náboženského společenství. Nesměl se účastnit 
chrámové liturgie. Často ani synagogální. Byl tedy z toho 
nejzásadnějšího pro život i obec zcela vyloučen. 

Abychom pochopili přísnost tohoto zákazu, musíme se 
podívat hluboko do starozákonních dob: Stejně jako Bible 
opakovaně zakazuje mít cokoli společného s kenaanskými národy, 
protože praktikovali a věřili ve velmi svůdné obřady plodnosti – 
zakazuje Bible také mnoho dalších, kolem r. 1000 př. Kr. zcela 
běžných, pohanských praktik a věr. 

Tak i malomocenství bylo zcela vyloučeno, protože i s ním se 
čarovalo. Malomocní byli v pohanských náboženstvích 
kenaanských, ale také perských a asyrských, považováni za „bohy 
vyvolené,“ takříkajíc „požehnané“ a „obdařené.“ Proto jim byla 
v biblických náboženstvích tak přísně zakázána účast na 
hospodinovském kultu, aby prostě vůbec nemohlo dojít ke spojení 
toho podivného hospodinovského kultu s pohanskými, lidskými 
výmysly. 

Stejné platí také o přísnosti ve styku s mrtvými – i kdyby jen 
jejich pohřbením. S jakoukoli manipulací s jakoukoli krví. Zákaz 
jezení některých zvířat, zejména vepřů, kteří byli právě mezi 
Pelištějci a Kenaanci považováni za posvátná – srv. dodnes krávy 
v Indii nebo ve starověku kočky v Egyptě. 

Tak už v Ježíšově době byl obsah těchto zákazů dávno passé. 
Ale zůstávala jejich forma. Proto i dnes křesťané jsou vázáni 
předpisy Starého zákona! Ale jejich obsahem, nikoli literou. Stejně 
jako pro Židy už dva tisíce let neplatí povinnost např. chrámových 
obětí. 

Pro to všechno a další malomocný prosí o očištění, nikoli o 
uzdravení. Tj. aby byl vrácen ze stavu „rituálně nečistého“ do stavu 
„rituálně čistého“ –  aby se tak mohl opět zapojit do chrámového, 
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synagogálního, náboženského společenství. Ačkoli by de facto 
možná nemocným zůstal… 

Rituální čistota/nečistota totiž s hygienou nemá společného 
vlastně nic. Rituálně čistým se totiž člověk stával překvapivě např. 
pomazáními krví z oběti obětníka samého nebo jeho domu nebo 
pokropením krví z oběti (např. Lev 8, 24 + 14, 17 + 16, 15 + Ex 29, 
21 + Lev 14, 2-9). Tak zásadně odlišná, až protikladná, jsou 
biblická náboženství od všech ostatních – zejm. přírodních, 
pohanských! 

 
Chtění 
Překvapivě v dnešním oddílu zní důraz na chtění. Ze strany 

malomocného jde o přehluboké vyznání víry: Stačí, abys ty chtěl, 
Kriste! Věřím, že ty máš moc očistit, uzdravit, napravit, zachránit! 
Opět o to silněji, že malomocný usiluje o své očištění, nikoli 
nevyhnutelně uzdravení! 

A Ježíš překvapuje, jakoby navzdory předchozímu oddílu: 
Chci. „Chci, buď čist!“ Boží Syn Ježíš Kristus chce, abychom byli 
čistí! Dokonce to chce tak moc, že se rituálně nečistého 
malomocného dotýkal. Což znamenalo vlastní znečištění, a tak 
„vyhození se“ z náboženského obecenství. Tak převelice 
„malomocenství“ oddělovalo! 

A tak moc Kristus opět připojuje. Prokazuje své vnitřní 
slitování vnějším činem fyzického doteku, který byl zakázán. 
Vnějším činem překročení z „čistého“ do „nečistého,“ aby zachránil 
bližního. Aby bližnímu pomohl. Ačkoli sám tím riskoval velikou 
škodu pro sebe samého. 

Tak zásadně jiná jsou biblická náboženství! Svatost 
nezískáváme oddělováním a odcházením ze špíny světa – nýbrž 
sestupováním do špíny hříchu světa! Tak moc Ježíš chce, aby lidé 
byli očištěni. Aby se lidé mohli navrátit zpět do bohoslužebného 
shromáždění a obce. A tak, aby se lidé vrátili zpět k Bohu. 

 
Očištění 
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A hned se ono malomocenství ztratilo, a muž byl očištěn. 
Třikrát se opakuje termín očištění – o to tedy jde v příběhu! 

A Ježíš opět zakázal cokoli o této události komukoli říkat. 
Ježíš se tedy drží svých principů. Dál zakazuje mocné činy a 
zázračné události jako prostředek nebo dokonce základ lidské 
víry. Dál zakazuje lidem považovat ho za léčitele – stejně jako bude 
zakazovat mluvit o sobě jako o politickém mesiášovi (srv. Vyznání 
u Cesareje Filipovy). 

A tak by nás už nemělo překvapit, že i tento očištěný muž na 
Ježíšova slova kašlal. Dostal, co sám chtěl. Dostal „to své“ – jako 
uzdravení v předchozích oddílech (výjimkou je Petrova tchýně!). 
Tak proč by poslouchal, co mu jeho uzdravovatel říká? Kdo dnes 
poslouchá svého doktora? Tak se opakuje stejné, jako v celé 
předchozí kapitole. A snad tedy o to lépe chápeme, proč Ježíš 
zakazuje o takové víře byť mluvit. Tím více zakazuje takovou vírou 
věřit. 

A proč naopak usiluje o poslušnost slovu – tak hluboce 
starozákonní! 

Situace je pak o to horší, že kromě zákazu mluvit o svém 
uzdravení (srv. opak u charismatických „svědectví!“) Ježíš tomuto 
muži přikázal splnit Tóru: Ukaž se knězi. Protože jen kněz měl 
autoritu rozhodnout o rituální čistotě/nečistotě (Lev 14, 2-9). Tak 
hluboce se Ježíš držel Tóry! 

A ještě hůř: Uzdravený měl splnit příkaz Tóry také v projevu 
vděčnosti za své uzdravení – vždyť konec každé nemoci je Boží 
milostí! Měl tedy také obětovat v chrámu příslušnou oběť. Ani to 
očištěný muž neudělal. Tedy nejen, že neposlouchal Krista – 
nedodržoval ani Tóru. 

 
Důsledky 
Tak způsobil pro čtenáře i dnešní překvapivé: Ježíš již 

veřejně do Kafarnaum nemohl. Ale vždyť přece měl tak skvělou 
reklamu! Tak skvělé svědectví svědčilo o Ježíšově moci, božskosti, 
mesiášství! Tak hurá utvořit další skupinku, sektu, hnutíčko uvnitř 
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židovství – a skrze něj pak židovství reformovat! Tak přece 
fungujeme dodnes v církvi i světském světě! 

No právě. Proto je to vše je v protikladu s Ježíšovým 
„mesiášstvím.“ A tak s biblickou vírou v Hospodina Boha nebo 
Ježíše Krista. A tak stejné, co Ježíš odmítal v závěru předchozího 
oddílu, odmítá to i nyní. Navzdory mnohým křesťanským 
představám, pověrám i celým hnutím dodnes: Nemáme věřit na 
základě „mocných činů“ ani Ježíše Krista samého. Tím méně 
kohokoli jiného. Základem víry mají být Boží činy starozákonní – 
stvoření světa, povolání Abrama, vysvobození Israelců z Egypta 
atd. Nebo Kristova smrt a vzkříšení. 

A tak Ježíš odchází opět na opuštěná místa. Stejně jako na 
konci předchozího oddílu. Aby byli ti, kteří za ním přichází, 
„proseti“ ještě jemnějším sítem: Stejně jako kázal v synagógách, tj. 
těm, kteří se namáhali alespoň do synagogy jít – tak nyní ho 
mohou slyšet jen ti, kteří za Kristem vyrazí do pustiny. Aby se tak 
co nejvíce omezil příliv sobeckých, líných, nevěrných a 
senzacechtivých lidí. Těch, kteří „chtějí jen to své“ – magické 
krátkodobé uzdravení. Euforii. Senzaci. Zázraky. Které za chvíli 
skončí. 

I kdyby se nastokrát považovali za „Boží lid“ nebo „věřící.“ 
 
Závěr 

A stejně, jako byl celý příběh plný překvapení, překvapením 
také končí: Lidé totiž do pustiny za Kristem přicházeli! Tedy 
odcházeli na nebezpečná místa bez vody a jídla, aby slyšeli Ježíšova 
slova! 

O tom, jak mylně přesto mnozí Ježíše chápali nejen 
v Kafarnaum bude opět příští oddíl. V něm se ale také konečně 
začneme setkávat s Ježíšovým učením. Nejprve máme totiž 
pochopit, jak Ježíše nechápat, tj. kým není. A co nepřináší. Co 
neslibuje. 

Abychom snad mohli pomalu začít chápat, kým Ježíš byl a je. 
A co přináší a nabízí. Co způsobil a zaslibuje. Ačkoli to v celém 
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evangeliu nepochopí ani jeho nejbližší učedníci – „podaří“ se to až 
římskému setníkovi pod křížem… 

 
Píseň: EZ498 – Já bídný člověk, bídný hříšník, 5.-6. sloka + 

modlitba Páně 
Rozhovor 
 


